



Rome 23/11/2018

Dear confreres taking part in the *Reflection Group on Islam*,

May peace dwell in your heart and make you people of peace and dialogue.

The previous meeting of the Reflection Group on Islam took place at Lomé (Togo) in November 2015, where Islamic fundamentalism was discussed. At the end of that meeting you were busy answering a questionnaire on the Islamic presence in the circumscriptions of the English-speaking and Francophone Africa. Many communities have responded. Thanks to all those who were involved in the questionnaire. The results of this work, although limited, can give an idea of the presence and methods of penetration of Islam in the areas where we work. The sincere dialogue and acceptance of people who profess this religion are also based on the realistic knowledge of a world in turmoil, like the Muslim's, where there are impulses towards extremism and intolerance.

You are now meeting in Lilongwe (Malawi) from 26 to 28 November. You will share several issues, including marriage in Islamic legislation and the pastoral implications of marriages between Christians and Muslims; in addition, the expansion of Islam in Africa and the areas of conflict between Christians and Muslims. They are important issues that, in fact, have repercussions on pastoral practice but also consequences on the stability of society and peaceful coexistence. We are all aware that tolerant and inculturated Islam is nowadays threatened by groups that refer to a sectarian and fundamentalist Islam. Certainly the family, as the backbone of society and one of the issues of your meeting, is the place where values such as dialogue and respect should be taught and handed down to future generations.

We reiterate that the Reflection Group on Islam does not only serve theoretical formation but must also give pastoral indications that are concrete and feasible.

We wish to thank all of you who are engaging in sincere dialogue with people of Muslim faith. We recognise what is being done in parishes, in institutes of academic formation, in schools, in centres that engage in interreligious dialogue, in hospitals and clinics to promote acceptance, mutual understanding and, at the same time, break down prejudices and the suspect. A heartfelt thank you on behalf of our Institute.

We would like to end this letter with the words of Pope Francis taken from the Apostolic Exhortation *Evangelii Gaudium*: "*Faced with disconcerting episodes of violent fundamentalism, our respect for true followers of Islam should lead us to avoid hateful generalisations*" (EG 253).

Only authentic appreciation and affection "towards the authentic believers of Islam" will be germs of peace and reconciliation.

Yours:

The General Council and the General Secretariat of the Mission.





Rome le 23/11/2018

Chers confrères participants du Groupe de Réflexion sur l'islam,
Que la paix habite dans votre cœur et qu'elle vous rende des personnes de paix et de dialogue.
La dernière rencontre du Groupe de Réflexion sur l'islam a eu lieu à Lomé (Togo) le mois de novembre 2015, où on avait parlé du fondamentalisme islamique. Au terme de cette rencontre on avait pris l'engagement de répondre à un questionnaire sur la présence islamique dans les circonscriptions de l'Afrique anglophone et francophone. Beaucoup de communautés ont répondu. Merci à tous ceux qui se sont engagés pour ce questionnaire ; les résultats de ce travail, même si limités peuvent aider à avoir une idée de la présence et des méthodes de pénétration de l'islam sans les zones où nous travaillons. Le dialogue sincère et l'accueil de personnes qui professent cette religion se fondent sur une connaissance réaliste d'un monde en effervescence, comme celui de l'islam, où existent plusieurs pulsions vers l'extrémisme et l'intolérance. Vous allez vous rencontrer bientôt à Lilongwe (Malawi) du 26 au 28 novembre. Vous partagerez autour de plusieurs thèmes, entre autre celui du mariage dans la législation islamique et les implications pastorales des mariages entre chrétiens et musulmans ; et aussi l'expansion de l'islam en Afrique et les zones de conflit entre chrétiens et musulmans. Des thèmes importants qui ont aussi des retombées sur la pratique pastorale et des conséquences sur la tenue sociale et la coexistence pacifique. Nous sommes tous conscients que l'islam tolérant et inculturé aujourd'hui est menacé par des groupes qui font référence à un islam sectaire et fondamentaliste. Certainement la famille, en tant que cellule portante de la société et un des thèmes de votre rencontre est le lieu où des valeurs telles que le dialogue et le respect devraient être enseignées et consignées aux nouvelles générations. Nous voulons réaffirmer que le Groupe de Réflexion sur l'islam n'a pas seulement des buts de formation théorique mais qu'il doit donner aussi des indications pastorales concrètes et praticables. Nous voulons vous remercier tous pour votre engagement dans un dialogue sincère avec les personnes de la religion musulmane. Nous reconnaissons ce qui se fait dans les paroisses, dans les instituts de formation académique, dans les écoles, dans les centres engagés dans le dialogue interreligieux, dans les hôpitaux et les cliniques pour favoriser l'accueil, la compréhension mutuelle et en même temps abattre les préjugés et les soupçons. Merci à vous tous au nom de notre Institut. Nous voudrions terminer notre lettre avec les paroles du pape François dans l'Exhortation Apostolique *Evangelii Gaudium* : « Face aux épisodes de fondamentalisme violent qui nous inquiètent, l'affection envers les vrais croyants de l'islam doit nous porter à éviter d'odieuses généralisations » (EG 253) Seulement l'estime authentique et l'affection "envers les vrais croyants de l'islam" seront des germes de paix et de réconciliation. Bien à vous:

Le Conseil Général avec le Secrétariat Général de la Mission.

